▶中文 ▶ English



首页 | 学刊简介 | 编辑部 | 投稿须知 | 期刊订阅 | 广告服务 | 在线留言(读者:作者:编者) | 使用帮助 | 官方微博 > 🗸

文章搜 GO

服务

作者相关文章

把本文推荐给朋友

加入我的书架

E-mail Alert

RSS

沈雪瑞

李天元

日兴洋

■加入引用管理器

旅游学刊 » 2015, Vol. 30 » Issue (4): 62-72 DOI: 10.3969/j.issn.1002-5006.2015.04.006

论文

最新目录| 下期目录| 过刊浏览| 高级检索



名人代言会影响旅游者的目的地态度吗?——基于名人-目的地匹配度和个人卷入度的实验研究

沈雪瑞 1 ,李天元 1 ,吕兴洋 2 ,昌晶亮 3

- 1. 南开大学旅游与服务学院, 天津 300071;
- 2. 两南财经大学丁商管理学院 四川 成都 611130:
- 3. 湖南城市学院商学院,湖南 益阳 413000

Influence of Celebrity Endorsements on Attitudes toward Chinese Tourist Destinations? Based on Celebritydestination Match and Personal Involvement

SHEN Xuerui¹, LI Tianyuan¹, LYU Xingyang², CHANG Jingliang³

- 1. College of Tourism and Service Management, Nankai University, Tianjin 300071, China;
- 2. School of Business Administration, Southwestern University of Finance and Economics, Chengdu 611130, China;
- 3. School of Business, Hunan City University, Yiyang 413000, China

图/表 参考文献(63) 相关文章 (15)

全文: PDF (925 KB) HTML (1 KB)

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

摘要

通过实验研究考察了名人-目的地匹配度和被试的个人卷入度对目的地态度的影响。自变量1为个人卷入度,设置为高、低两个水平,同 时为了与无名人代言情况相比较,将自变量2命名为代言情况,设置名人与目的地匹配、不匹配及无名人代言3个水平。结果表明:匹配、 不匹配和无名人代言3种情况的目的地态度在低个人卷入条件下均有显著差异,而在高个人卷入条件下,以上3种情况的目的地态度并没发 生显著变化。简单效应检验进一步显示:不匹配和无名人代言两种情形下,高卷入者比低卷入者的目的地态度更积极,而在名人与目的地 匹配时,高、低卷入者的目的地态度无显著差异。文章还讨论了以上结论对目的地名人代言策略的相关启示以及未来研究的方向。

关键词: 名人代言, 匹配度, 个人卷入度, 目的地态度

Abstract :

Tourist destinations in China increasingly are seeking to enhance their publicity efforts through the use of endorsements by Chinese celebrities. We examined whether the attitudes of target audiences toward a destination will change when a celebrity is employed for advertising purposes; and if such changes occur, we sought to find out what specifically they are. Compared with this increasing practice in marketing, the study of the effect of celebrity endorsements is still in its infancy. Existing studies place great emphasis on the impacts a celebrity's personal attributes have on the target audience's reaction toward the advertising (e.g., attitude toward the advertisement, attitude toward destination, and intent to visit), and ignore other important factors that may influence the effects of celebrity endorsements, such as celebrity-destination match and the degree of personal involvement. The audience has during information processing concerning the endorsement.

This paper attempts to provide an initial exploration of the effect of levels of celebrity-destination match and personal involvement on tourists' attitudes toward destinations. We used a 2 (personal involvement: high or low) × 3 (endorsement type: match-up, mismatch, or no endorser) between-subjects design. The results showed that the study subjects' attitudes toward destinations when they had a low level of involvement significantly differed among the match-up, mismatch, and no-endorser scenarios. Specifically, with low involvement, when the celebrity and destination matched, attitudes were significantly better than those in the no-endorser scenario, and attitudes in the no-endorser scenario were significantly better than in the mismatch scenario. In comparison, attitudes when there was high involvement did not differ significantly among the three scenarios. The result of a simple effects test also implied both attitudes (when there was high personal involvement in the match-up and no-endorser scenarios) were significantly better than those when there was low involvement; while in the mismatch scenario, there were no significant differences between attitudes when there was both high and low personal involvement.

These results have theoretical and practical implications. From a theoretical standpoint, we examined the validity of the Elaboration Likelihood Model in a destination celebrity endorsement scenario by analyzing the effects of both celebrity-destination match and personal involvement on tourists' attitudes, and showed that the perspective of the match-up hypothesis holds up under the low-involvement scenario. From a marketing standpoint, we suggest that the destination marketing organization (DMO) conduct a survey to understand which celebrity attributes (e.g., age, sex, profession, personality, reputation) affect audiences' perceptions of the level of the match between celebrity and destination. The DMO can then determine who are the more ideal endorsers and design its promotional efforts accordingly. More fundamentally, to improve marketing outcomes, it is important to ensure a coordinated relationship among celebrity attributes, destination image positioning, and tourists' interests. Finally, considering that an undesired destination image evolution may occur because of the different channels through which tourists receive information, the DMO should integrate different marketing channels to ensure that the information delivered through them transmits the same image signal.

Key words: celebrity endorsement levels of match personal involvement tourist destination attitudes

收稿日期: 2014-05-07 CLC number: F59

基金资助:

本研究受国家自然科学基金项目"奖励推荐计划对消费者推荐行为的影响机制研究——基于社会规范与市场规范相冲突的视

角"(71372098)和湖南省哲学社会科学基金项目"以旅游为产业动力的大湘西地区特色城镇化发展研究"(12JD11)资助。

作者简介:沈雪瑞(1982—),男,吉林白城人,博士生,研究方向为旅游市场营销,E-mail: andrew2010@yeah.net;李天元(1949—),男,天津人,教授,博士生导师,主要研究方向为旅游学基础理论和旅游市场营销;吕兴洋(1985—),男,辽宁沈阳人,博士,讲师,研究方向为旅游市场营销;昌晶亮(1982—),女,湖南益阳人,硕士,讲师,研究方向为旅游企业管理。

引用本文:

沈雪瑞,李天元,吕兴洋,昌晶亮。名人代言会影响旅游者的目的地态度吗?——基于名人-目的地匹配度和个人卷入度的实验研究[J]。旅游学刊,2015, 30(4): 62-72. SHEN Xuerui, LI Tianyuan, LYU Xingyang, CHANG Jingliang. Influence of Celebrity Endorsements on Attitudes toward Chinese Tourist Destinations? Based on Celebrity-destination Match and Personal Involvement. TOURISM TRIBUNE, 2015, 30(4): 62-72.

链接本文:

http://www.lyxk.com.cn/CN/10.3969/j.issn.1002-5006.2015.04.006 或 http://www.lyxk.com.cn/CN/Y2015/V30/I4/62

友情链接:

北京联合大学 国家哲学社会科学学术期刊数据库 中华人民共和国国家旅游局 中国旅游研究院 北京旅游信息网 中国新闻出版总署 中国旅游报 中国地理资源期刊网 中山大学旅游学院 北京大学旅游研究与规划中心 北京第二外国语学院旅游发展研究院 陕西师范大学旅游与环境学院 北京联合大学旅游学院

Copyrigh © 2010 《旅游学刊》编辑部

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发 技术支持: support@magtech.com.cn